



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي جنيف، 23 – 27 آذار/مارس 2024

ورشة عمل

الأمن البشري: تجهيز البرلمانيين

من أجل بناء السلام ومنع نشوب النزاعات

منظمة بالتعاون مع الأكاديمية العالمية للفن والعلوم

الإثنين، 25 آذار/مارس 2024، 15:00 – 16:30

مذكرة توضيحية

ستساهم هذه الفعالية الجانبية في عملية صياغة مجموعة شاملة من الممارسات الجيدة المتصلة بالسلام والأمن ومنع نشوب النزاعات، على النحو المنصوص عليه في القرار بعنوان إعادة النظر في النهج المتبع في عمليات السلام وإعادة صياغته من أجل تعزيز السلام الدائم الذي اعتمد في آذار/مارس 2022 في الجمعية العامة الـ144 للاتحاد البرلماني الدولي.

وقد قادت هذه العملية الاتحاد البرلماني الدولي إلى تعزيز نهج الأمن البشري للنهوض بالعمل البرلماني في اتجاه أكثر ملاءمةً للسلام المستدام ومنع نشوب النزاعات.

وسيكون الاجتماع مفتوحاً لجميع البرلمانيين والضيوف المشاركين في الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي.

لمحة عامة

يتميز المشهد العالمي سريع التطور اليوم بانعدام الأمن المتجذر في الأزمات مثل النزاعات العنيفة والكوارث الطبيعية وتغير المناخ والجوائح والانكماش الاقتصادي. وترد حاجة ملحة إلى تغيير النهج لتعزيز منع نشوب النزاعات والسلام والاستقرار والتنمية المستدامة. مع اقتراب نهج الأمن البشري للأمم المتحدة من الذكرى الثلاثين لتأسيسها، أصبح من الواضح بشكل متزايد أنه ترد حاجة إلى إطار محوره الإنسان يكون استباقياً وتمكينياً ووقائياً لمواجهة التحديات المعقدة التي تواجهها المجتمعات.



هذه الفعالية هي جزء من تركيز الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2024 على السلام والأمن. وستقدم روابط بين مفهوم الأمن البشري والوظائف البرلمانية لإبراز كيفية إدماج الأمن البشري كنهج محدد السياق في صنع القرار. وسيجري التركيز بوجه خاص على تبادل الأفكار والمنظورات في ما يتعلق بالحالة الراهنة لمشاركة البرلمانات في منع نشوب النزاعات وحفظ السلام والأمن. وفي نهاية المطاف، تطمح هذه الفعالية إلى أن تكون ساحة تعلّم للبرلمانيين وتجهيزهم لاتخاذ خطوة نحو مشاركة أكثر فعالية في منع النزاعات واستدامة السلام.

الهدف

يكمن الغرض الرئيسي من هذا الاجتماع في التوعية حول نهج الأمن البشري. وللقيام بذلك، سنشجع المشاركين على تبادل أفكارهم وخبراتهم ووجهات نظرهم بشأن هذا المفهوم. تسعى رحلة التعلم هذه إلى استكشاف كيفية ارتباط الأمن البشري بالوظائف البرلمانية المتمثلة في التمثيل والرقابة ووضع الموازنة والتشريعات والدبلوماسية البرلمانية. وستبين كيف يمكن إدماج الأمن البشري في الإجراءات البرلمانية لتعزيز النزاهة المؤسسية وتعزيز نهج موجه نحو الحلول للشواغل العامة.

الهيكل والنقاش

سيتألف الاجتماع من عروض قصيرة يقدمها خبراء وممارسون في مجال الأمن البشري. وسيعقب ذلك نقاش تفاعلي حيث يمكن للمشاركين تبادل خبراتهم وممارساتهم الجيدة، وطرح الأسئلة، واستكشاف فرص تنفيذ نهج الأمن البشري في عملهم.

وستشمل هذه الفعالية أيضاً نقاشاً تفاعلياً مداراً سيُطلب فيها من البرلمانيين التفكير ملياً في الأسئلة التوجيهية التالية:

- التفكير ملياً في الطبيعة المتعددة الأبعاد للأمن: كيف تنظرون إلى مفهوم "الأمن البشري" على أنه مختلف عن المفاهيم التقليدية للأمن القومي، لا سيما في سياق التحديات المتنوعة التي تواجه ناخبكم؟
- فهم التهديدات المترابطة: هل يمكنكم تحديد أمثلة من دائرتكم الانتخابية حيث تقاطعت التهديدات المختلفة مثل تغير المناخ وعدم الاستقرار الاقتصادي والأزمات الصحية؟ (ينشئ الاتحاد البرلماني الدولي سجلاً للتهديدات الشاملة، ويُرحّب بالأمثلة الواردة من البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي).
- تقييم الاستراتيجيات الحالية: ما هي قيود الاستراتيجيات البرلمانية الحالية في التصدي للتهديدات الأمنية المعقدة، وكيف يمكن لدمج نهج الأمن البشري أن يتغلب على هذه القيود؟

- رؤية طويلة الأمد للأمن البشري: ما هي التغييرات طويلة الأمد التي تتصوروها في عملكم البرلماني إذا تم اعتماد الأمن البشري كمبدأ توجيهي، وكيف يمكن للبرلمانيين المساهمة في هذا التحول؟

النتائج المتوقعة

- تعزيز فهم نهج الأمن البشري وأهميته في التصدي للتهديدات الأمنية المعقدة والمتراصة.
- زيادة الوعي بالأبعاد السبعة للأمن البشري وأهمية ترابطها.
- لمحة عن منهجية تنفيذ نهج الأمن البشري.
- تحديد السبل التي يمكن بها للبرلمانات إدماج نهج الأمن البشري في عملها من أجل التصدي على نحو أفضل للتحديات المتعددة الأوجه التي يواجهها ناخبوها.



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

Workshop

Human security: Equipping parliamentarians for peacebuilding and conflict prevention

Organized in cooperation with the World Academy of Art and Science (WAAS)

Monday, 25 March 2024, 15:00–16:30

Concept note

This side event will contribute to the drafting process of a comprehensive set of good practices related to peace, security and conflict prevention, as mandated by the resolution [Rethinking and reframing the approach to peace processes with a view to fostering lasting peace](#), adopted in March 2022 at the 144th IPU Assembly.

This process has led the IPU to promote the human security approach to advance parliamentary work in a direction more conducive to sustainable peace and conflict prevention.

The meeting will be open to all parliamentarians and guests participating in the 148th IPU Assembly.

Background

Today's rapidly evolving global landscape is marked by insecurity rooted in crises such as violent conflicts, natural disasters, climate change, pandemics and economic downturns. There is an urgent need to shift approaches to foster conflict prevention, peace, stability and sustainable development. As the UN's human security approach nears its 30th anniversary, it has become increasingly clear that a people-centred framework that is proactive, empowering and preventive is needed to address the complex challenges that societies face.

This event is part of the IPU's 2024 focus on peace and security. It will present connections between the concept of human security and parliamentary functions to showcase how human security can be integrated as a context-specific approach to decision-making. A particular emphasis will be placed on the sharing of ideas and perspectives regarding the current state of affairs of parliamentary involvement in conflict prevention, peace and security. Ultimately, this event aspires to be a learning ground for parliamentarians and equip them to take a step towards more active participation in preventing conflicts and sustaining peace.

Objective

The primary purpose of this meeting is to raise awareness on the human security approach. To do so, we will encourage participants to share their thoughts, experiences and perspectives on the concept. This learning journey seeks to explore how human security relates to the parliamentary functions of representation, oversight, budget setting, legislation and parliamentary diplomacy. It will show how human security can be integrated into parliamentary procedures to strengthen institutional integrity and foster a solution-oriented approach to public concerns.

E

#IPU148

Structure and discussion

The meeting will consist of short presentations by human security experts and practitioners. This will be followed by an interactive discussion where participants can share their experiences and good practices, ask questions, and explore opportunities for implementing the human security approach in their own work.

This event will also include a moderated interactive discussion in which parliamentarians will be asked to reflect on the following guiding questions:

- **Reflecting on the multi-dimensional nature of security:** How do you perceive the concept of “human security” as distinct from traditional notions of national security, especially in the context of the diverse challenges facing your constituents?
- **Understanding interconnected threats:** Can you identify examples from your constituency where different threats like climate change, economic instability, and health crises have intersected? (The IPU is establishing a registry of cross-cutting threats, and examples from IPU Member Parliaments are very welcome.)
- **Evaluating current strategies:** What are the limitations of current parliamentary strategies in addressing complex security threats, and how might integrating a human security approach overcome these limitations?
- **Long-term vision for human security:** What long-term changes do you envision in your parliamentary work if human security were to be adopted as a guiding principle, and how could parliamentarians contribute to this shift?

Expected outcomes

- Enhanced understanding of the human security approach and its relevance in addressing complex and interlinked security threats.
- Increased awareness of the seven dimensions of human security and the importance of their interconnectedness.
- Insight into the methodology for implementing the human security approach.
- Identification of ways in which parliaments can incorporate the human security approach into their work to better respond to the multifaceted challenges faced by their constituents.